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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

بی خبری سیف از 
مسائل ابتدایی بانک مرکزی!

روزنامه تعادل
گاف های رئیس بانک مرکزی باعث واکنش های مختلف شد. در این بین 
تعــادل در اعتراض به بی خبــری او از برخی از بدیهی ترین موضوعات حوزه 
مدیریتی اش نوشت:  رسیدگي به بازار عجیب ارز، موسسه هاي اعتباري مالي 
و فزون خواهي برخي نهادها و... کوهي از کار و فعالیت مي خواهد. معلوم است 
که رییس کل بانک مرکزي در این وضعیت نتواند به تنهایي دست کم در حوزه 
اطلاع رساني بدون اشتباه عمل کند و بدیهي است که باید به او کمک شود. 
بعضي اوقات این کمک شــاید نیاز به کار مطالعاتي و پژوهشي طولاني 
داشته باشد که باید آنها را جداگانه بررسي کرد، اما گاهي  اوقات کار کوچک و 
کم حجمي لازم است که انجام ندادن آن موجب تاسف است. آیا اینكه فردي از 
درون بانک مرکزي به آقاي سیف تذکر مي داد که تاریخ تاسیس بانک مرکزي 
مطابق آنچه که در ســایت آن درج شده »18 مرداد ماه 1339« است، او به 
اشــتباه در گفت وگو با خبرنگار بانک نمي گفت که »این یک واقعیت اســت 

که بانک مرکزي از سال 1315، به تولید آمار اقتصادي اقدام کرده است«
علاوه بر این آیا در بانک مرکزي هیچ فرد دیگري نبود که به جاي رییس 
کل بانک مرکزي بخواهد در برابر تصمیم شوراي عالي آمار موضع گیري کند. 
اینكه روابط عمومي بانک مرکزي به آقاي سیف کمک نمي کند که اطلاعات 
اشــتباه ندهد یا اینكه فرد دیگري براي پاســخگویي حاضر شــود را چگونه 
مي توان توجیه کرد. علاوه براین، کاش رییس کل محترم بانک مرکزي سري 
به آخرین نماگر منتشر شده که 6ماه از تاریخ آن مي گذرد و در برابر اطلاعات 
مربوط به »تشكیل سرمایه ثابت ناخالص« حتي سال 1391 از علامت *** 
اســتفاده شده که یعني آماري نداریم یا جاي خالي اعداد مربوط به سرمایه 
ثابت ســاختمان در سال 1392 خالي است را مي دید و آنگاه از اینكه بانک 

مرکزي باید تولید آمار کلان را ادامه دهد سخن مي گفت.
۱۰ مشکل اقتصادی 

که ارتباطی  به تحریم ها ندارند
روزنامه همشهری

در گرماگرمــی که دولت همه چیز را و حتی آب خوردن را به تحریم ها 
گره می زند،روزنامه همشهری در گزارشی برخی  مشكلات اقتصادی بی ربط 
با تحریم ها را برشمرده است: هفته پیش بود که برخي مقامات دولت ازجمله 
حســن روحاني، رئیس جمهور مشكلات اقتصادي حتي آب خوردن مردم را 
هم به مسئله تحریم ها گره زدند. بیان این سخنان کافي بود تا بار دیگر میزان 
تأثیر تحریم ها بر اقتصاد کشور به مسئله روز تبدیل شود؛ اینكه تحریم ها چند 
درصد بر اقتصاد کشور تأثیر داشته و کدام موضوعات اقتصادي وجود دارد که 

هیچ ارتباطي با تحریم ها ندارند؟ 
دولت در حال حاضر به واســطه تحریم ها براي فروش نفت، اســتفاده از 
خدمات بانكي خارجي یا دسترسي به برخي منابع مالي ازجمله پول هاي بلوکه 
شده فروش نفت که بالغ بر 100میلیارد دلار است با مشكلاتي مواجه است.
اما در داخل هم مشكلات مهمي وجود دارد که هیچ ارتباطي با تحریم ها 
نــدارد. بلاتكلیف بودن 100هزار میلیارد تومان معوقات بانكي، بي ســاماني 
بازارهاي متشــكل پولي در بخش مؤسســات مالــي غیرمجاز که 20درصد 
نقدینگــي را دراختیار دارند، تداوم پرداخت یارانه نقدي به افراد پردرآمد که 
حدود 10میلیون نفر را شامل مي شود، تداوم هزینه هاي اضافي و کمرشكن 
در بودجه جاري که عمده آن خرج نهادهاي متعدد و هزینه بر دولتي مي شود، 
تداوم واردات بي رویه کالاهاي خارجي که نمونه مشابه داخلي آن وجود دارد، 
بهره وري پایین نیروي کار، وجود طرح هاي عمراني نیمه کاره، فســاد اداري، 
فرار مالیاتي دست کم 40درصدي اقتصاد و عدم توجه کافي به تولید، صنعت 
و کشــاورزي و مســائلي از این دســت وجود دارند که اگر به سامان برسد و 
عزم جدي براي حل آن وجود داشــته باشد، مي تواند به راحتي جاي کاهش 

درآمدهاي خارجي دولت را بگیرد. 
همین نكات فراموش شده است که طي یک هفته اخیر از سوي کارشناسان 
و نمایندگان مجلس به دولت یادآور شده و توصیه کرده اند در گام نخست این 
مشكلات حل شود تا با تقویت اقتصادي کشور از درون راه براي چانه زني در 

خارج ازجمله موضوع هسته اي و رفع تحریم ها بیشتر شود.
 خودروی ملی با قطعات خارجی!؟

روزنامه دنیای اقتصاد
دنیای اقتصاد به گفتگو با محمد ستاری فر رئیس سازمان مدیریت دولت 
اصلاحات نشسته و او هم در مصاحبه اش زبان به انتقاد از خودروسازان داخلی 
گشوده و گفته: در حال حاضر خودروسازی در ایران به عامل رانت و جناحی 
تبدیل شده است و ما باید آن را از این عرصه ها دور کنیم. باید خودروسازی 
را به عرصه علم و تكنولوژی و تولید ببریم و ببینیم می توانیم خودرویی داشته 

باشیم که بازار ایران را جوابگو باشد....
مردم ایران بزرگوار هســتند و ما هنوز نتوانســته ایم یک خودرو سواری 
عمومی )تاکسی( برای آنها تعریف کنیم. اگر یک خودروساز ایرانی می خواهد 
در منطقه حرفی برای گفتن داشته باشد، باید اول بتواند حداقل یک تاکسی 
بــرای بازار خودش طراحی و تولید کند، اما آیا این طور اســت؟ الان پیكان 
تاکسی است، پراید تاکسی است و سمند هم تاکسی. وقتی ما در جغرافیای 
داخلی خودمان این وضع را داریم، آیا می توانیم حرفی از تســخیر بازارهای 

خارجی بزنیم...
شاید خودرو ملی تا 20 سال پیش جواب می داد، اما الان دیگر نمی توانیم 
دور خود دیوار بكشــیم. خودرو ملی این نیست که همه چیز آن را خودمان 
بســازیم، بلكه ترکیبی از خطوط و تكنولوژی مختلف است و این خودرو اگر 
پاســخگوی بازار و شرایط ما باشــد، می توان نام »ملی« را روی آن گذاشت؛ 
بنابراین در شرایط فعلی که جهانی باز داریم، نمی توانیم بگوییم این خودرو 
مال خودمان است، ولی می شود گفت فلان خودرو پاسخگوی شرایط محیطی 

ما هست...
 خودروسازان ما که ادعای ملی سازی دارند، باید در دوران تحریم خود را 
ثابت می کردند. این چه خودرو ملی است که قطعات آن را از خارج می آورند؟
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بخش  کارشــناس  یک 
صنعت گفت: ســازمان های 
مختلف  روش های  با  دولتی 
از  استفاده  »حداکثر  قانون، 
تولید داخل« را دور می زنند 

تا کالای خارجی نخرند.
در گفت وگو  آرمان خالقــی 
با فارس، اظهار داشــت: یكی از 
مشكلات تولیدکنندگان داخلی، 
واردات تجهیزات مشابه تولیدات 
داخلی است که به منظور حل این 
مشــكل، در دولت قبل مقرر شد 
یک بانک اطلاعاتی از تجهیزات 
تولید داخل توسط وزارت صنعت 
فراهم شود تا در خرید شرکت های 

دولتی مدنظر قرار گیرد.
وی ادامه داد: این مسئله به 

طور جدی تر در دولت جدید مورد 
پیگیری قرار گرفته که باید ببینیم 

به چه نتیجه ای می رسد.
ایــن کارشــناس صنعت با 
اشــاره به تصویــب قوانینی در 
جهت حمایت از تولیدات داخلی، 
گفت: یكی از مقررات داخلی این 
است که اگر امكان تولید کالا یا 
تجهیزاتی در داخل وجود داشته 
باشد، برای واردات آن اقدام نشود 
ولی بر ســر اجرای ایــن قانون 

موانعی وجود دارد.
وی توضیــح داد: یكی از این 
موانع، آن است که مسئول خرید 
شرکت های دولتی اعلام می کند 
قصد داریم خرید یكپارچه انجام 
دهیم و به این ترتیب، ســفارش 

بالایــی برای خریــد تجهیزات 
انجام می شــود که این حجم از 
سفارش در توان یک تولیدکننده 
داخلــی نیســت، در عین حال، 
تولیدکنندگان داخلی نیز چندان 
با یكدیگر همــكاری ندارند تا با 
تشكیل کنسرســیوم نسبت به 
تامین نیاز شــرکت های دولتی 

اقدام کنند.
خالقــی افزود: به این ترتیب 
از حضور  داخلی  تولیدکنندگان 
در مناقصه شرکت های دولتی باز 
می مانند و در نتیجه شرکت های 

خارجی جایگزین آنها می شوند.
این کارشناس صنعت با تاکید 
بر لــزوم طراحــی مناقصه های 
داخلی بر اساس توان تولید داخل، 

گفت: یكی دیگر از موانع موجود 
بر ســر راه استفاده از توان تولید 
داخل این است که شرکت های 
دولتی اعلام می کنند ما از توان 
تولید داخل اطلاعــی نداریم و 
نمی دانیم چه کالاهایی در کشور 

تولید می شوند.
خالقــی افــزود: بــرای حل 
این مشــكل قرار شد یک بانک 
اطلاعاتی از توان تولیدکنندگان 
داخلی شــكل بگیرد تا مشخص 
شــود برای هــر محصول چقدر 

امكان تولید داخل وجود دارد.
وی اظهار داشــت: به منظور 
کالاهای  واردات  از  جلوگیــری 
مشــابه تولید داخل، ســازمان 
مدیریــت باید توجــه زیادی به 

بودجه تخصیصی به سازمان های 
دولتی داشته باشد تا این بودجه 
بر مبنای حمایت از تولید داخل 
مصرف شود. از این طریق انحراف 
در مصرف بودجه کاهش می یابد 
و فقط کالاهایی وارد می شــوند 
که امكان ساخت داخل نداشته 

باشند.
وی بــا اشــاره بــه واردات 
برخــی تجهیــزات و کالاها در 
صنعــت نفت با وجود ســاخت 
داخل، گفت: این اتفاق در بخش 
کشاورزی نیز می افتد به طوری 
که شــاهد واردات کود و سموم 
کشاورزی هستیم و واردات این 
نوع محصولات بــدون مدیریت 

انجام می شود.

ایــن کارشــناس صنعــت 
همچنین با اشــاره بــه واردات 
تجهیزات  و  بــادی  توربین های 
کاربردی در استفاده از انرژی های 
خورشیدی، گفت: در حال حاضر 
توان داخلــی بالایی برای تولید 
ایــن نوع تجهیــزات داریم ولی 
واردات آن جایگزین تولید داخل 

شده است.
برای  تاکید کــرد:  خالقــی 
کالاهای  واردات  از  جلوگیــری 
مشــابه تولید داخل بهتر است 
از تشكل های تخصصی در مورد 
تــوان تولید این نــوع کالاها در 
داخل اســتعلام شود و بر اساس 
آن در مورد واردات تصمیم گیری 

صورت گیرد.

سراســری  کانون  رئیس 
تهران دلایل عمر  انبوه سازان 
کوتاه ساختمان ها را اعلام کرد.

ایرج رهبر در گفت وگو با ایسنا، 
درباره شــرایط فعلی ساخت وساز 
در کشــور و پاییــن بــودن عمر 
ساختمان ها اظهار کرد: مساله عمر 
ساختمان ها به دو شاخص اصلی 
بستگی دارد یكی کیفیت مصالح 
ساختمانی و دیگری نحوه اجرا و 

ساخت و ساز است.
وی افزود: اگر مصالح به دست 
افراد غیرمتخصص باشــد به عمر 
مفید ساختمان ها و کیفیت پایین 

ساخت منجر می شود.
سراســری  کانــون  رئیــس 
انبوه ســازان تهران با بیان این که 

بنابرایــن فقط اســتاندارد بودن 
مصالح ســاختمانی نباید مدنظر 

قرار گیرد، گفت: با تســت مصالح 
کلیدی از جمله فولاد و ســیمان 
می توان به اســتاندارد بودن آنها 

اطمینان پیدا کرد.
رهبــر تاکید کرد: متخصصان 
ایــن صنعت بایدوقتــی فولاد یا 
میلگردی را تحویل می گیرند آن را 
به آزمایشگاه منتقل کنند تا مراحل 

کنترل و تایید آنها انجام شود.
وی بــا بیان این کــه برخی 
کارخانه هــا مصالحی کــه تولید 
می کننــد بر اســاس آزمایش ها 
اســتاندارد نیســت، تصریح کرد: 
مهندسان باید اطلاعات صحیحی 
از کارخانه ها داشــته باشند تا بر 

اساس آن اقدام به تامین و خرید 
مصالح کنند.

سراســری  کانــون  رئیــس 
انبوه ســازان تهران با بیان این که 
مشكل اصلی و کلیدی در زمینه  
مصالح ساختمانی را مصالح اصلی 
از جملــه فولاد، بتن و ســیمان 
این  گفــت:  می دهند،  تشــكیل 
مصالح به عنوان ســازه مستحكم 
در ساختمان ها استفاده می شوند 

که باید مرغوب باشند.
رهبر خاطر نشان کرد: مسئله 
اصلی بعد از انتخاب صحیح مصالح 
نحوه اجرا اســت که متاســفانه 
شــهرداری برای هرکسی که وارد 

شود پروانه صادر می کند.
وی بــا تاکیــد بــر ایــن که 
با توجه به  مالكان ســاختمان ها 
این کــه اطلاعات دقیق ندارند به 
سراغ مهندســین می روند، گفت: 
ســاختمان هایی که بر این اساس 
ساخته می شــوند روند صحیح و 

مشخصی ندارند.
سراســری  کانــون  رئیــس 
انبوه سازان تهران با اشاره به این که 
ناظر تمام وقت بر سر ساختمان ها 
نیســت، افــزود: مشــكلاتی به 
وجــود می آید کــه نتیجه اش در 
ساختمان ســازی کشور مشخص 

می شود.

نشــجویی  دا بســیج 
دانشکده فنی دانشگاه تهران 
نوبخت،  به  نامه ای خطاب  در 
و  مدیریت  رئیس ســازمان 
هشــدار  ضمن  برنامه ریزی 
درباره تبعات منفی تک نرخی 
شدن بنزین، برای کاهش این 

آثار پیشنهاداتی مطرح کرد.
در این نامه با آسیب شناسی 
تک نرخی شدن بنزین، با اشاره 
به حذف عملی کارت سوخت و 
عقبگرد در شــفافیت اطلاعات، 
آمده است: در شرایطی که کشور 
به ضرورت شفافیت اطلاعات بیش 
از پیش واقف شده و در جهت آن 
گام های موثری برداشــته است، 
اقداماتی از این دســت که منجر 
به حذف یک ســامانه اطلاعاتی 
ارزشمند می شود، یک عقب گرد 
در حوزه شفافیت اطلاعات برای 

کشور به شمار می رود.
 در ادامه این نامه که رونوشتی 
از آن برای زنگنه، وزیر نفت ارسال 
شــده، با تأکید بر بی عدالتی در 
حق کم مصرف ها تصریح شــده 
اســت: با وجــود افزایش قیمت 
در ســال های اخیر باز هم دولت 
مجبور به پرداخــت یارانه برای 
نتیجه مصرف  بنزین اســت در 
بیشــتر به معنای دریافت یارانه 
بیشتر است و این نوعی بی عدالتی 
محسوب می شود. متاسفانه طی 
افزایش قیمت بنزین در سال های 
93 و 94، قیمت بنزین سهمیه ای 
)مصارف پاییــن( 150 درصد و 
قیمــت بنزین آزاد )مصارف بالا( 
43 درصد افزایش یافت به نحوی 
که تفاوت قیمت ســوخت برای 
گروه های کم مصرف و پرمصرف از 
میان برداشته شد که در مجموع 

ایــن اقدامات منجــر به افزایش 
بی عدالتی در اســتفاده از یارانه 

می شود.
افزایش مصرف بنزین

 تا 8۰ میلیون لیتر
از  بیش  رشــد  پیش بینــی 
پیش مصرف بنزین در کشور نیز 
بخش دیگری از نامه فرهیختگان 
دانشگاهی به نوبخت است که در 
این رابطه هم تأکید شد: براساس 
محاسبات صورت گرفته با ادامه 
رونــد موجود و بــا فرض قیمت 
2000 تومان بــه عنوان قیمت 
واقعی بنزین – شامل قیمت فوب 
خلیج فارس به همراه هزینه حمل 
و نقل و توزیع – افزایش مصرف 
بنزین کشور در ســال جاری تا 
80 میلیون لیتــر در روز دور از 
انتظار نیست که این امر افزایش 
یارانه پرداختی دولت به بنزین را 

به میــزان 3650 میلیارد تومان 
در ســال به دنبال دارد. ســوال 
اینجاســت که آیا تصمیم گیران 
این هزینه را نیز در محاســبات 

خود در نظر گرفته اند؟
درمورد افزایش قاچاق سوخت 
نیز آمده است: استفاده از کارت 
ســوخت به دلیل ایجاد شفافیت 
اطلاعات و محدود کردن میزان 
در  بسزایی  نقش  سوخت گیری، 
کاهــش میزان قاچاق ســوخت 
داشته است و با توجه به تصمیم 
اخیــر و با تداوم رونــد موجود، 
انتظار می رود قاچاق بنزین دوباره 

شدت گیرد.
 در پایان این نامه پیشــنهاد 
شــده اســت: در حالــی کــه 
اســتدلال هایی مبنی بــر بروز 
مشكلات و ایجاد فساد در کشور 
به واسطه سهمیه ای بودن بنزین 

مطرح می شود که دستاوردهای 
سامانه کارت سوخت بسیار بیشتر 
از برخی مشــكلات پیش آمده 
است، البته به شرط وجود اراده 
لازم، توانمندی موجود کشور در 
حوزه فنــاوری اطلاعات قادر به 
رفع نقاط ضعف این سامانه است. 
علاوه بر این امكان توســعه این 
سامانه و فعال سازی ظرفیت های 
بالقوه دیگر آن نظیر فراگیرسازی 
»ســامانه پرداخــت الكترونیک 
بهای ســوخت« نیز وجود دارد. 
امــا با اقدام اخیر به جای اصلاح 
و توســعه سامانه کارت سوخت، 
عملا این ســامانه حذف شــد و 
دســتاوردهای آن بــه تدریج از 

بین می رود.
اصلاح روند قیمت گذاری 

سوخت
 بــا توجه بــه مــوارد فوق 

پیشــنهاد اصلی ایــن مجموعه 
قیمــت حامل های  برای اصلاح 
انرژی، ثابت ماندن قیمت بنزین 
سهمیه ای و صرفا افزایش قیمت 
بنزین آزاد در کنار اصلاح سامانه 
کارت ســوخت اســت تا ضمن 
کنترل مصرف و حرکت به سمت 
عدالت و شفافیت، کسری بودجه 

دولت نیز جبران شود.
 امــا با توجه بــه اقدام اخیر 
پیشنهاد می شود حداقل به منظور 
اصلاح روند موجود، سقفی برای 
سهمیه بنزین هر خودرو بر مبنای 
مصرف اکثر خودروها مشــخص 
شــود، به همــه خودروها کارت 
سوخت تعلق گیرد و قیمت بنزین 
جایگاه داران به نحوی افزایش یابد 
کارت  بدون  ســوخت گیری  که 
نداشته  اقتصادی  صرفه  سوخت 

باشد.

وزیر نیرو با اشاره به اینکه 
آب رایگان باید ممنوع شــود 
گفت: اگر خواهان درست کردن 
اقتصاد آب هســتیم باید هر 
خانوار ایرانــی در ماه بیش از 
مصرف  تومان جهت  هزار   ۱۰۰

آب پرداخت کند.
بــه گــزارش نســیم، حمید 
نمایشگاه  افتتاحیه  در  چیت چیان 
و جشــنواره ملی فناوری های آب، 
خاک، خشكسالی و محیط زیست 
گفت: مشكلات آب و منابع آبی برای 
کشور یک موضوع زودگذر نیست 
بلكه موضوعی همیشــگی است و 
کشور ما نیز در محیط خشک قرار 
گرفته که باید برای آن فكری کرد.

بــرای  داشــت:  اظهــار  وی 
و  مشــكلات  زی  برطرف ســا
محدودیت های آبی کشــور باید از 

فكر و دانش استفاده کرد.
وزیر نیرو با بیان اینكه در سال 
1335 میزان آب تجدیدشونده به 
ازای هــر فرد ایرانی 6 هزار و 900 

مترمكعب بوده است، گفت: اکنون 
این میزان کاهش پیدا کرده است 
و در 6 سال اخیر به 244 میلی لیتر 

رسیده است.
وی با اشــاره بــه اینكه میزان 
آب تجدیدشــونده کمتر از هزار و 
500 مترمكعب اســت، گفت: این 
روند همچنان ادامه خواهد داشت 
و ما باید تجدیدنظری در خصوص 
چگونگی مصرف آب داشته باشیم.

وزیر نیرو در ادامه افزود: اگر ما 
در شیوه مصرف آب در کشاورزی، 

شــرب، صنعت و مصــارف دیگر 
بازنگری کنیم می توانیم بر خیلی 

از مشكلات غلبه کنیم.
چیت چیان بــا تاکید بر اینكه 
آب رایگان باید ممنوع شود، گفت: 
یكی از الزامــات پایه ای و غلبه بر 
مشكلات ممنوع کردن آب رایگان 
است. چرا که 72 درصد جامعه برای 
آب شرب مصرفی در ماه، کمتر از 
می کنند.  پرداخت  تومان  10هزار 
اقتصاد  اگر خواهان درست کردن 
آب هستیم باید هر خانوار ایرانی در 

ماه بیش از 100 هزار تومان جهت 
مصرف  آب پرداخت کند.

وی در ادامه افــزود: باید بازار 
جدیدی بــرای فناوری های آب به 
وجود آید تا مشــكل آب در کشور 
برطرف و بین نیاز آبی و منابع آبی 

تعادلی برقرار شود.
وزیر نیــرو افــزود: بزرگترین 
مصرف آب در بخش کشــاورزی 
است که باید بیشترین توجه به آن 
صورت گیرد و از روش های آبیاری 
تحت فشــار، استفاده از شیوه های 
کشت  توسعه  زیرسطحی،  آبیاری 
کشاورزی  شــیوه های  گلخانه ای، 
حفاظتی که از کارهــای فناورانه 
در ایــن حوزه به شــمار می روند 
استفاده شــود و در نهایت مصرف 
آب در کشــاورزی با این روش ها 

کاهش یابد.
چیت چیان عنوان کرد: ساخت 
شیرآلات پرفشــار و ایجاد شبكه 
آب شــهری و روســتایی، ایجاد 
شــبكه آب زهكشی، اســتفاده از 

ابزارهای متناســب در حوزه آب، 
تصفیه آب خانه های مسكونی برای 
آبیاری گیاهان و شستشوی خودرو، 
جمع آوری آب باران به روش های 
فناورانه و غیره می تواند روش های 
فناورانه برای برطرف سازی مشكلات 

آب در کشور به شمار رود.
وی افزود: اکنون در اســترالیا 
خانه هایــی مجهــز بــه مخــزن 
جمع آوری آب باران ساخته می شود 
تــا از آن برای آبیــاری باغچه ها و 
مصارف دیگر اســتفاده شود. این 
کارها باید در کشور ما نیز اجرایی 
شود تا بتوانیم به مشكل کمبود آب 

در کشور غلبه کنیم.
بــه گفتــه وزیــر نیــرو باید 
سیســتم تصفیه آب در اســكیل 
بزرگ و کوچک کاربردی شــود و 
بتوانیم از طریــق راه های فناورانه 
نیــاز کشــور را در ایــن زمینه ها 
باید  اینجاست که  برطرف سازیم. 
موسســات پژوهشی فعال شوند و 
به فعالیت هــای فناورانه در حوزه 

آب بپردازند.
چیت چیان افزود: آب هم مانند 
منابع نفتــی در عمق زمین وجود 
دارد که ما باید با راهكارهای فناورانه 

به این آب های ژرف دست یابیم.
وی با بیــان اینكه باید از روند 
شور شــدن منابع آب جلوگیری 
کنیم، گفت: این یک نگرانی جدی 
است که منابع آبی به دلیل زه آب 
کشاورزی شــور می شود از این رو 
باید از روش های علمی و فناورانه 
به اصلاح زه آب بپردازیم تا بتوانیم 
برای مصارف صنعتــی از این آب 

شرب استفاده کنیم.
وزیر نیــرو همچنیــن تاکید 
داشــت: برای نجات آب از آلودگی 
به طیف بزرگی از کارهای فناورانه 
نیــاز داریم که اینهــا باید حاصل 
تلاش و ابتكار جوانان در کشــور 
باشــد. وزارت نیرو نیز باید نهایت 
همكاری و پشتیبانی را برای انجام 
فعالیت های فناورانه در حوزه آب، 

خاک و محیط زیست انجام دهد.

یک کارشناس صنعت:

سازمان های دولتی
 قانون استفاده از کالای داخلی را دور می زنند

دلایل عمر کوتاه ساختمان ها اعلام شد

واریز یارانه نقدی خردادماه
در هاله ای از ابهام

در حالی واریز یارانه نقدی خرداد ماه با تأخیر همراه شده که رئیس 
سازمان هدفمندی یارانه ها از تعیین تکلیف یارانه نقدی خرداد ظرف دو 

سه روز آینده خبر داد.
به گزارش تسنیم، دولت معمولاً یارانه نقدی را طی روزهای 22 تا 23 هر ماه 
واریز می کرد که این اقدام در خرداد ماه محقق نشــده و دیروز که بیست و سوم 
خرداد بود، خبری از واریز یارانه نقدی نشد و مسئولان سازمان هدفمندی یارانه ها 
نیز اطلاع رسانی شفافی نكردند. در عین حال دیروز رسانه های کشور از قول اکبر 
ایزدی رئیس سازمان هدفمندی یارانه ها نوشتند: یارانه نقدی خرداد ظرف دو یا 
سه روز آینده تعیین تكلیف می شود و به محض مشخص شدن زمان واریز یارانه 

نقدی خرداد، به مردم اطلاع رسانی خواهد شد.
تأخیر در واریز یارانه نقدی خرداد ماه که ســه هفته پس از تأخیر در واریز 
بنزین ســهمیه ای اتفاق افتاده است، برخی شبهات ایجاد کرده که آیا قرار است، 
تصمیم حذف ســهمیه بندی بنزین، درباره یارانه نقدی هم تكرار شود و آیا بنابر 
گفته رئیس ســازمان هدفمندی یارانه ها قرار است، تكلیف جدیدی برای یارانه 
نقدی تعیین شــود؟گفتنی است دولت روحانی پیش تر نیز بدون اطلاع رسانی به 
مردم قیمت بنزین را به طور ناگهانی افزایش داده بود و بنزین سهمیه ای را نیز به 
محاق برد. تصمیم پنهانی دولت در این باره نه تنها به کاهش مصرف بنزین )که 
از جمله اهداف آن بود( منجر نشد، بلكه به افزایش مصرف بنزین طی چند هفته 
ابتدایی اجرای آزادســازی قیمت بنزین مواجه شد. این افزایش به قدری بود که 

مصرف بنزین رکورد روزهای پس از تعطیلات عید را هم شكست!
این بار هم دولت ظاهراً به ســمت اقدامات پنهانی روی آورده است. برخورد 

غیرشفاف دولت در این زمینه، بیم یک تصمیم نسنجیده دیگر را می دهد.
چند روز از موعد واریز یارانه ها گذشته ولی هنوز یارانه مردم پرداخت نشده 

و معلوم هم نیست که به چند نفر پرداخت شود.
البته طبق قانون بودجه ســال 94، دولت باید در ســال جاری یارانه نقدی 
6میلیون نفر از پردرآمدها راحذف کند که بنابر گفته رسمی مسئولان، این رقم تا 
اردیبهشت ماه امسال به 300 هزار نفر رسیده بود ولی قرار شد این رقم از خرداد 
ماه که آیین نامه اجرایی تبصره 20 قانون بودجه هم مصوب شده، سرعت بگیرد.

هر چند حذف پردرآمدها تكلیف دولت و کارشایسته ای است ولی ظاهراً دولت 
نمی خواهد با بیان حقایق، وضعیت صندوق های رأی خود راتحت تأثیر قرار دهد 

و مدام به سمت پنهان کاری و عدم شفافیت روی می آورد.

بسیج دانشجویی دانشکده فنی دانشگاه تهران مطرح کرد

پیشنهاداتی برای کاهش تبعات منفی تک نرخی شدن بنزین

پیشنهاد وزیر نیرو:

هر خانوار باید برای مصرف آب 100 هزار تومان پرداخت کند!

سرپرست اداره کل دامپزشکی اســتان تهران از آغاز فعالیت 39 
گروه ویژه نظارت بر تولید و عرضه فرآورده های دامی تا پایان ماه مبارک 

رمضان خبر داد.
به گزارش فارس، سید اصغر برایی نژاد سرپرست اداره کل دامپزشكی استان 
تهران دیروز در نشست خبری به مناسبت آغاز طرح ویژه تشدید به نظارت های 
بهداشتی ماه مبارک رمضان اداره کل دامپزشكی استان تهران گفت: تمرکز تولید، 
حمل و نقل و توزیع در سطح استان تهران در حوزه دامپزشكی نظارت جدی این 
اداره کل را می طلبد.برایی نژاد افزود: زنجیره تولید و استحصال فرآورده های دامی 
به طوری است که دامپزشكی باید با برنامه ریزی به واحدهای مختلف دامداری ها، 
مرغداری ها و کشتارگاه ها نظارت داشته باشد.سرپرست اداره کل دامپزشكی استان 
تهران گفت: بنابراین برنامه ها باید طوری باشد، تا راهبرد وزارت جهاد کشاورزی 
یعنی امنیت غذایی و سلامت فرآورده هایی که مردم مصرف می کنند، تامین شود.

برایی نژاد با تاکید بر اینكه اداره کل دامپزشــكی استان تهران در ماه رمضان 
نظارت های خود را افزایش می دهد،  گفت: طرح تشدید نظارت های بهداشتی ویژه 
ماه مبارک رمضان آغاز شده و با برنامه ریزی همكاران ما )دامپزشكان، کاردان  های 
دامپزشــكی( در قالب گروه نظارتی، ثابت و ســیار نظارت بر زنجیره  های تولید، 
کشتارگاه ها و مراکز بسته بندی و همچنین ناوگان حمل و نقل را شروع می کنند.

برایی نژاد تصریح کرد: هدف ما ارتقای شــاخص های بهداشتی تولید و عرضه 
فرآورد ه های دامی است و امیدواریم بتوانیم با این برنامه ها به وظایف تعریف شده 
برای سازمان دامپزشكی نائل شویم.سرپرست اداره کل دامپزشكی استان تهران 
گفت: در سطح استان تهران روزانه 39 اکیپ کار نظارت بر کشتارگاه ها، واحدهای 
بسته بندی، سردخانه ها و غیره را با 130 نفر به همراه 130 نفر دامپزشک، کارشناس 

و کاردان دامپزشكی بر عهده دارند.
برایی نــژاد افزود: در مدت ماه رمضان، گروه های ویژه به همراه کارکنان اداره 
کل دامپزشــكی استان تهران بر 34 واحد کشتارگاهی ، 150 واحد بسته بندی و 
ســردخانه، 1500 ناوگان حمل ونقل فرآورده هــای دامی و بیش از 5 هزار مرکز 
عرضه فرآورده های دامی نظارت می کنند.وی تصریح کرد: با مشــاهده تخلف در 
حوزه های مختلف، فرآورده های دامی براساس قانون محموله ها ضبط و براساس 
آزمایشــات روی محموله ها مشكلی که توسط آنها ایجاد شده را بررسی و تعیین 
تكلیف می شــوند.برایی نژاد ساعت کاری گروه های بازرسی در ماه رمضان را از 8 
صبح تا افطار عنوان کرد و بیان داشت: این گروه ها قبل از ساعت 8 صبح کار خود 
را آغاز می کنند.براساس این گزارش، 39 اکیپ ویژه بازرسی و نظارت از مراکز عرضه 
محصولات دامی به همراه دامپزشک، کارشناس و کاردان دامپزشكی از دیروز کار 

نظارت بر واحدهای مختلف در سطح شهر تهران را آغاز کردند.

اداره کل دامپزشکی استان تهران:
نظارت بر تولید فرآورده های دامی 

تشدید می شود

مقام آگاه در وزارت نیرو از تلاش یکی از زیرمجموعه های این وزارتخانه 
بــرای واردات چند میلیاردی پمپ آب از آلمان بدون مناقصه و با وجود 

تولید داخلی با کیفیت آن پرده برداشت.
ایــن مقام آگاه در گفت وگو با خبرگزاری فارس گفت: با وجود تأکید مكرر و 
سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری، یكی از زیرمجموعه های وزارت نیرو قصد 
دارد به بهانه بازســازی تلمبه خانه های آب در تهران خرید چند میلیاردی پمپ 
آب از شــرکت زیمنس آلمان را بدون برگزاری مناقصه و فراخوان از ســازندگان 

داخلی این پمپ ها انجام دهد.
وی افزود: مذاکره با زیمنس برای خرید بدون مناقصه این پمپ ها در حالی انجام 
می شود که سازندگان داخلی بسیار توانمندی در این زمینه در کشور وجود دارند.

این مقام آگاه ادامه داد: گفته می شــود نقش برخی افراد در سفارت ایران در 
آلمان و همچنین برخی دلالان شــناخته شده برای واردات این پمپ ها پررنگ 
است و وزیر نیرو نیز به درستی در جریان این خرید گسترده قرار داده نشده است.

به گزارش فارس، خرید پمپ آب از زیمنس در حالی اســت که این شرکت 
ســابقه به شــدت بدی در فروش تجهیزات بسیار پیشرفته تر از پمپ های آب به 
ایران در شرایط تحریم دارد. چنانكه این شرکت پس از فروش توربو کمپرسورهای 
پیچیده پالایشــگاه آبادان به ایران با وجود آنكه براســاس قرارداد لیسانس باید 
راه اندازی اولیه این واحد را برعهده می گرفت از این کار به بهانه تحریم خودداری 
کرد، به همین دلیل در زمان راه اندازی این تجهیز پیشــرفته که نخستین بار در 
ایران اســتفاده می شد، همزمان با افتتاح واحد کت کراکر جدید پالایشگاه آبادان 
با حضور رئیس جمهور وقت، این واحد دچار حادثه و آتش ســوزی شــد. هرچند 
متخصصان داخلی سرانجام توانستند بدون کمک زیمنس این واحد را راه اندازی 

و بنزین باکیفیت تری در پالایشگاه قدیمی آبادان تولید کنند.
این گزارش حاکی است، پیش تر رضا شهرستانی عضو انجمن فولاد در گفت وگو 
با فارس با اشاره به مستندسازی های صوری برای واردات تجهیزات خارجی مشابه 
تولید داخل گفته بود: »رانت موجود در دریافت وام های ارزی و حق کمیسیونی 
که شــرکت های دولتی در خرید تجهیزات خارجی دریافت می کنند، واردات را 

جایگزین داخلی سازی کرده است.«

یک مقام آگاه در وزارت نیرو فاش کرد
تلاش برای واردات گسترده پمپ آب 
بدون مناقصه و با وجود تولید داخلی

یک اقتصاددان با اشاره به اینکه میزان کارشناسی 
بودن برنامه ششم توسعه معلوم نیست گفت: مهم ترین 

ضعف برنامه ششم لیبرالی بودن آن است.
مهدی طغیانی عضو هیئت علمی دانشــگاه اصفهان در 
گفت وگو با نسیم اظهار کرد: فضای نظرات متناقض در دولت 
یازدهم در خصوص نهادگرایی و اقتصاد نئوکلاسیک اثرات 
خودش را روی برنامه ششــم خواهد گذاشت و ممكن است 

به برنامه آسیب بزند.
طغیانی افزود: هر طوری به مسئله نگاه کنیم، میان نوع 
نگاه کســی که به نهادگرایی در اقتصاد معتقد است و کسی 
کــه به اقتصاد مبتنی بر آموزه های بازار آزاد معتقد اســت، 

تفاوت وجود دارد.
وی با بیان این مطلب که »شكاف در تیم اقتصادی دولت 
یک جا خودش را نشــان می دهد« خاطرنشان کرد: شكاف 

فعلی برای آینده اقتصاد کشور خطرناک است.

عضو هیئت علمی دانشگاه اصفهان توجه به الگوی اسلامی 
ایرانی پیشرفت را در نگارش برنامه ششم ضروری دانست و 
تاکید کرد: کمترین توقع دلسوزان نظام و انقلاب این است 
که جهت دهی برنامه ششــم به سمت الگوی اسلامی ایرانی 
پیشــرفت باشــد و این الگو روی برنامه سایه افكنده باشد، 
همچنیــن دغدغه های رهبری در خصوص اقتصاد مقاومتی 

هم تا حدی در این برنامه، برطرف شده باشد.
طغیانی در پاسخ به این سؤال که »خیلی از اقتصاددانان 
نگارش برنامه برای توسعه اقتصاد کشور را متفاوت می دانند، 
نظر شــما در این خصوص چیست؟« گفت: نمی توان همه 
مشــكلات اقتصادی را ظرف یک برنامه 5 ساله برطرف کرد 
ولی اگر برنامه، پایه ریزی درســتی داشــته باشد خیلی از 
مشــكلات اقتصادی برطرف خواهد شد، بنابراین با بی فایده 

بودن برنامه ریزی موافق نیستم.
وی تصریح کرد: ساختار اقتصاد ما به شكلی است که با 
نگاه برنامه محور پیش می رود و الگوی ایرانی اســلامی را به 

عنوان یک الگوی برنامه محور تاکید می کنیم.
عضو هیئت علمی دانشــگاه اصفهان با اشاره به احتمال 
کارشناسی و عملی نبودن برنامه ششم عنوان کرد: مشخص 
نیســت برنامه ای که در حال حاضر در حال نگارش است تا 
چه حد کارشناسی و عملی است زیرا نویسندگان برنامه در 
حال حاضر مشخص نیستند. مهم ترین ضعف برنامه ششم 

لیبرالی بودن آن است.
طغیانی با اشاره به وجود ساز و کار اصلاح مسیر در برنامه 
خاطرنشان کرد: برنامه ششم باید سازوکار اصلاح مسیر داشته 
باشــد، یعنی پیش بینی کرده باشد که وقتی از مسیر خارج 

شدیم چگونه بار دیگر به مسیر بازگردیم.
وی درباره ســازمان مدیریت و برنامه ریزی و اینكه چه 
تفاوتی با معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی سابق کرده 
است گفت: بدنه سازمان مدیریت بعد از انحلال تغییر چندانی 
نكــرد و همین ســاختار به معاونت برنامه ریــزی و نظارت 

راهبردی منتقل شد.

استاندارد  سازمان  رئیس 
درباره اســتفاده از خمیر مرغ 
است  ممکن  مرغ  گفت: خمیر 
به عنوان خوراک دام یا غذای 
اما  استفاده شود  و گربه  سگ 
به هیچ وجه اجازه استفاده از 
آن را در فرآورده های گوشتی 

نمی دهیم.
نیره پیروزبخــت در گفت وگو 
با ایســنا، درباره اظهارنظر سازمان 
دامپزشكی مبنی بر آزاد بودن تولید 
خمیرمرغ اظهار کرد: اگر خمیر مرغ 
تولید هم شــود ما به جد به دنبال 
این هســتیم که در فرآورده های 

گوشتی استفاده نشود و این موضوع 
را پیگیری می کنیم.

وی افزود: اتفاقاً در سطح بازار، 
پایــش خوبــی روی فرآورده های 
گوشــتی داریــم که بــرای رفع 
شائبه های پیش آمده برای مردم، 
نظارت خود را افزایش داده ایم؛ به 
طوری که چنــد وقت پیش رنگ 
غیر مجاز در برخــی فرآورده های 
گوشتی کشف شــد و با آن واحد 

تولیدی برخورد کردیم.
رئیس سازمان ملی استاندارد با 
بیان اینكه کاری به تولید خمیرمرغ 
نداریــم، گفت: خمیرمرغ می تواند 

برای خوراک دام یا غذای ســگ و 
گربــه یا در موارد دیگری که هنوز 
خیلی آنها را شناســایی نكرده ایم 
و وظیفه ما هم نیســت اســتفاده 
شود، اما اجازه استفاده از آن را در 
فرآورده های گوشتی نخواهیم داد.

به گفته پیروزبخت مردم نگران 
فرآورده های گوشتی موجود در بازار 
نباشــند، چرا که نظارت خوبی از 
این  استاندارد روی  سوی سازمان 
محصولات وجــود دارد؛ به طوری 
که حتی در سال های گذشته بافت 
حرام هــم در برخــی از تولیدات 

شناسایی شده است.

یک اقتصاددان:

مهم ترین ضعف برنامه ششم لیبرالی بودن است
رئیس سازمان استاندارد:

اجازه استفاده از خمیر مرغ 
در فرآورده های گوشتی را نمی دهیم


